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معاملات بين المللي با دلار امريكا 
كاهش مي يابد

رئيلس كل بانلك مركزي جمهلوري اسلامي ايران اعلام كرد: 
چيلن، روسليه و ايلران بله شلدت عاقه منلد بله اسلتفاده از 
ارز محللي در معامات با ديگر كشلورها هسلتند و ما به سلمت 
انجلام معاملات بلا ارزهلاي محللي پيلش مي رويلم و در حال 
كاهش نقلش دلار امريلكا در معامله  هلاي بين المللي هسلتيم. 
به گزارش »ج��وان« به نقل از ايرنا، محمدرض��ا فرزين در گفت وگو با 
شبكه تلويزيوني راشاتودي )روس��يه امروز( روسيه با بيان اين مطلب 
افزود: توافقات خوبي در زمينه مالي و پولي داشتيم، ايران در دوره اي 
كه دبير بريكس بود توافقات خوبي با بانك مركزي روسيه انجام داد و ما 
در مورد اتصال شبكه هاي كارت و همكاري هاي مالي و پولي توافقات 
خوبي داشتيم كه همه آنها را در بريكس مطرح كرديم، به عنوان مثال 
در بريكس موضوع پرداخت معاملات با ارزهاي محلي يكي از مسائل 

مطرح شده بود و توافق بسيار خوبي در اين زمينه حاصل شد. 
وي با بيان اينكه توافقات خوبي در مورد پرداخت هاي ذخيره جهاني 
و استفاده از اوراق قرضه براي پرداخت ها صورت گرفت، اظهار داشت: 
اكنون سيستم مالي جهان بيشتر براساس صندوق بين المللي پول، بانك 
جهاني و كشورهاي غربي بنا شده اس��ت و متأسفانه به دليل تعاملات 
سياسي با آن كشورها امروز جهان به دنبال ترتيب هاي ديگري است. 

رئيس كل بانك مركزي ايران ادامه داد: قطعاً در چارچوب كشورهاي 
عضو بريكس چني��ن ترتيب هايي بي��ن اعضا برقرار خواهد ش��د و ما 
سيستم پرداختي بين كشورها براساس ارزهاي محلي داريم كه يكي از 
موضوعات اين جلسه بود. فرزين اظهار داشت: روسيه نيز پيشرفت هاي 
خوبي در اين زمينه داشته اس��ت. فكر مي كنم كشورهاي بريكس به 
خوبي توسعه يافته اند و قطعاً در آينده توسعه بيشتري خواهند يافت. 
به گفته وي، بانك توسعه جديدي كه از طريق بريكس ايجاد شده است 
مي تواند بسياري از اهداف توسعه كشورهاي عضو بريكس را دنبال كند، 
زيرا امروز بانك جهاني در چارچوب اهداف ايالات متحده و كشورهاي 

غربي عمل مي كند. 
وي ابراز اميدواري كرد بانك توسعه جديد اين نقش را براي كشورهاي 

عضو بريكس ايفا كند چراكه ايران قصد دارد عضو اين بانك شود. 
دومين نشست رؤساي بانك هاي مركزي كشورهاي عضو گروه بريكس 
جمعه گذشته در مسكو برگزار شد و فرزين به عنوان رئيس بانك مركزي 

ايران براي شركت در اين نشست راهي مسكو پايتخت روسيه شد. 
روس��يه، چين، هند، برزيل و آفريقاي جنوبي اعضاي مؤسس بريكس 
هس��تند و جمهوري اس��لامي ايران، مص��ر، امارات متح��ده عربي و 
اتيوپي س��ال۲۰۲۴ به گروه بريكس ملحق ش��دند. فرزين در حاشيه 
اجلاس رؤساي بانك مركزي كشورهاي عضو گروه بريكس در مسكو 
با الويرا نابيولينا، رئيس بانك مركزي روس��يه نيز ملاقات و بر تقويت 

همكاري هاي پولي و بانكي بين دو كشور تأكيد كرد. 
چهاردهمين اجلاس س��ران كش��ورهاي عضو گروه بريكس از تاريخ 
۲۲ تا ۲۴ اكتبر )اول تا سوم آبان( س��ال جاري در شهر كازان روسيه 

برگزار خواهد شد. 
........................................................................................................................

قيمت عمده ميوه و سبزيجات اعلام شد
قيمت عمده محصولات كشاورزي )ميوه و صيفي جات( براي هفته 
جاري ۲۳ تا ۲۹ مهر ماه۱4۰۳ از سلوي ميدان بزرگ ميوه و تره بار 

تهران اعام شد. 
به گزارش »جوان« به نقل از مهر، قيمت عمده محصولات كشاورزي 
)ميوه و صيفي جات( ب��راي هفته جاري ۲۳ تا ۲۹مه��ر ماه۱۴۰۳ از 
س��وي ميدان بزرگ ميوه و تره بار تهران اعلام ش��د. در ادامه قيمت 
انواع ميوه هاي توليد داخل در ميوه فروشي هاي مناطق مركزي رو به 
پايين شهر مي آيد: هر كيلوگرم آلو شابلون 5۰ تا ۷۹، انگور 5۹/8۰۰ 
تا ۱۴8، انجير سياه 5۰ تا 8۹، س��يب 5۰ تا 8۹، هلو هسته جدا 5۰ تا 
۷۷/5۰۰، گلابي ۹۷ تا ۱۱8، ليمو شيرين ۴۹/8۰۰ تا ۹8، زالزالك ۷۰ 
تا ۱5۰، نارنگي ۳5 تا 5۰، شليل 5۰ تا ۱۱8، انار ۷۹ تا 8۹ و پسته ۲۹8 
تا ۳۹8 هزار تومان است. در بازار ميوه هاي وارداتي هم موز هر كيلوگرم 
8۴/8۰۰ تا ۹۰/8۰۰، آناناس ۱۱5، نارگيل ۹۰ و انبه ۲۳8 تا ۲۶8 هزار 

تومان به فروش مي رسد. 
قيمت انواع س��بزيجات توليد داخ��ل در ميوه فروش��ي هاي مناطق 
مركزي رو به پايين ش��هر به ش��رح زير اس��ت: هر كيلوگ��رم گوجه 
فرنگي ۱۹/8۰۰ تا ۲۳/8۰۰، گوجه گيلاس��ي ۳۹/۹۰۰ تا 5۰، هويج 
۲۲/8۰۰ تا ۲۹/8۰۰، كاهو رس��مي ۲5 تا ۳5/8۰۰، كاهو س��الادي 
۲5 تا ۳5/8۰۰، كل��م پي��چ ۱8/8۰۰، كلم بروكل��ي ۴۹/8۰۰، كدو 
۱۹/8۰۰، ذرت ۳۹/8۰۰ ت��ا ۴۹/8۰۰، خي��ار ۳5/8۰۰ تا ۴۴/8۰۰، 
لوبيا س��بز ۳۹/8۰۰، ش��لغم ۲۹/8۰۰، چغندر ۲۹/8۰۰، فلفل دلمه 
سبز ۳۹/8۰۰، فلفل ۶۰، سير ۳۰۰ و ليموترش 5۰ تا 8۹ هزار تومان 
تعيين شده است. س��يب زميني در اين بازار هر كيلوگرم ۱۹/8۰۰ تا 
۲۳/8۰۰، پياز قرمز ۲5، پياز س��فيد ۲۴/8۰۰ تا ۲5/8۰۰ و پياز زرد 
۲۴/8۰۰ تا ۲۶/8۰۰ تومان به فروش مي رسد. در اين هفته انواع ميوه 
۴5 درصد و سبزيجات ۳۳ درصد ارزان تر در ميادين و بازارهاي ميوه و 

تره بار به فروش مي رسد. 
........................................................................................................................

شير را از سفره مردم فراري ندهيد
مردم ايران تنها يك ششلم مردم اروپا لبنيلات مصرف مي كنند. 
كارشناسلان پيشلنهاد مي كنند دولت براي حفظ سرانه مصرف 
فعلي قيمت چهار قللم كالاي لبنلي يارانله دار را افزايش ندهد. 
به گزارش »جوان« به نقل از ف��ارس، »ايراني ها دو برابر كمتر از مردم 
دنيا و شش برابر كمتر از اروپايي ها شير مي خورند« اين جديدترين آمار 

صنايع شير كشور است؛ آماري كه با قيمت بازار رابطه عكس دارد. 
اوايل مهر امس��ال محمدرضا عارف، معاون اول رئيس جمهور افزايش 
۲۰ درصدي قيمت شير خام را اعلام كرد، پس از آن دبير انجمن صنايع 
فرآورده هاي لبني با اين بهانه قيمت لبنيات را ۱۴ درصد گران كرد و كار 

به جايي رسيد كه اين گراني به ۳۰ درصد در بازار تهران رسيد. 
بر اساس تحقيق صنايع شير، هر زماني نرخ لبنيات گران شده مصرف 
پايين آمده اس��ت، اوج اي��ن كاهش پ��س از هدفمن��دي يارانه ها در 

سال۱۳8۹ بود كه سرانه مصرف از 8۰ به 5۶ كيلو رسيد. 
مسئله اصلي گراني شير و لبنيات جدا از فشار اقتصادي خانواده ها، ناسالم 
ش��دن افراد جامعه  اس��ت كه با مصرف كم ش��ير و فرآورده هاي لبني به 
بيماري هاي مختلف مبتلا شده و هزينه درمان روي دوش خانواده و اقتصاد 
كشور مي گذارند. علي باباخاني، استاد تغذيه با بيان اينكه حتماً نبايد براي 
تأمين كلسيم بدن، شير مصرف كرد گفت: اگر كسي رژيم غذايي سالم و 
متعادل با مقدار زيادي از غذاهاي گياهي داشته باشد و مقدار كمي از شير 
و فرآورده هاي آن مصرف كند يا اصلًا مصرف نكند، باز هم تعادل كلسيم را 
مي تواند حفظ كند، كلسيم حتي در آب معدني، سبزيجات خاص، كلم و 

حبوباتي مانند لوبيا، نخود سبز و عدس هم وجود دارد. 
در مقابل حسين چمني، كارشناس صنعت شير مي گويد: هيچ ماده اي 
نمي تواند جايگزين شير و لبنيات ش��ود و مصرف كم اين ماده حياتي 
موجب پوكي استخوان، زمينگيري، بيماري هاي لثه و دندان و كوتاهي 
قد زنان و مردان مي شود طي ۳5سال آينده كشور با جمعيت ۲۶ميليوني 
س��المندان روبه رو خواهد بود و هزينه هاي درمان بيماري هاي ناشي 
از كمبود مصرف شير در آنها بس��يار بزرگ تر خواهد شد. كارشناسان 
پيش��نهاد مي كنند دولت چهار قلم كالاي لبني شير نايلوني كم چرب، 
شير بطري كم چرب، پنير يو اف و ماست دبه اي كم چرب را كه به صورت 
يارانه دار هستند براي حفظ سرانه مصرف مردم و تبعات سلامت، گران 

نكند و آنها به قيمت قبل در بازار عرضه شود.

  اتمام زودهنگام بسته هاي اينترنت
تنظيم مي شود؟

به دنبال اعام كاربلران مبني بر اتمام زودتر از موعد بسلته هاي 
اينترنتي، به تيم جديدي كه در سازمان تنظيم مقررات ارتباطات 
راديويي مسلتقر شلده ، مأموريتی مشخص داده شلده است به 
بررسي ميزان مصرف اينترنت كاربران و واقعي بودن آن بپردازد. 
به گزارش ايسنا، هزينه استفاده از اينترنت پس از فراگيرشدن آن در 
ميان مردم همواره يكي از مسائل و دغدغه هايي است كه از ديرباز مطرح 
مي شود، در واقع احتمال كمتربودن حجم اينترنت دريافتي نسبت به 
حجم خريداري شده يكي از دغدغه هاي هميشگي كاربران بسته هاي 

اينترنتي از گذشته تا به امروز بوده است. 
بررسي ها حاكي از آن است كه با روي كار آمدن نسل های سوم و چهارم 
ارتباطي تع��داد كاربران اينترن��ت موبايل به يك باره گس��ترش قابل 
توجهي پيدا كرد و ضريب نفوذ دسترسي از اين شيوه به مراتب بيشتر 
از قبل شده است. در اين بين پايان زودهنگام حجم بسته هاي اينترنت 
در موارد متعدد گلايه برخي كاربران اينترنت كشور را به دنبال داشته 
اس��ت كه البته در اين زمينه تأكيدهاي مختلفي مبني بر لزوم كسب 

آگاهي مشتركان از نحوه مصرف اينترنت انجام مي شود. 
به دليل سهولت دسترسي، استقبال مردم از اينترنت همراه نسبت به 
ساير شيوه ها بيشتر بوده است اما اين شيوه دسترسي در موارد متعدد 
موجب شده است مشتركان اپراتورهاي تلفن همراه در برخي موارد از 

پايان زودهنگام بسته هاي اينترنت خود گلايه كنند. 

در همين رابطه بررسي بسته هاي اينترنتي و رسيدگي به گلايه كاربران 
مبني بر اتمام زودتر از انتظار آنها از جمله اقداماتي است كه در راستاي 
رسيدگي به دغدغه بسياري از كاربران در دستور كار سيد ستار هاشمي 
قرار گرفته است. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات اخيراً درباره بررسي 
ميزان مصرف مردم و اينكه عده اي اعتقاد دارند بسته ها زودتر از موعد 
به اتمام مي رسد، توضيح داده است: اين گزارش ها را از مردم به صورت 
مس��تقيم و نمايندگان مردم دريافت كرده ايم و ب��ر مبناي آن به تيم 
جديدي كه در سازمان تنظيم مقررات مس��تقر شده اند، دو مأموريت 
مش��خص داده ايم. وي افزود: اول بررس��ي ميزان مص��رف اينترنت و 
واقعي بودن آن است كه بايد به پايش جدي منجر شود. مأموريت ديگر 
هم بحث هاي مربوط به پوش��ش و كيفيت اينترنت در روستاهاست. 
گزارش هاي اوليه اس��تخراج ش��ده اس��ت و اميدواريم در بازه زماني 

كوتاه مدت نشستی با حضور رسانه ها داشته باشيم. 
با وجود اينكه اين موضوع در سال هاي گذشته نيز مطرح شده بود، بارها 
از سوي مسئولان در آن زمان تأكيد شده بود تمام امور اپراتورها به شكل 
هوشمند صورت مي گيرد و به شكل دستي نيست تا امكاني وجود داشته 

باشد كه حجم مصرف مشترك تغيير كند. 
    بررسلي گايه كاربران درباره اتمام زودهنگام بسلته هاي 

اينترنت
به اعتقاد مس��ئولان و كارشناس��ان آنچه باعث پايان زودهنگام حجم 
بسته هاي اينترنت مي شود، استفاده مش��تركان از فايل هاي ويدئويي 
است كه حجم اينترنت را با سرعتي بسيار بالا به پايان مي رساند. استفاده 
از فايل ويدئويي در تمام دنيا حجم پهناي باند بالايي را مصرف مي كند، 
بنابراين به نظر مي رس��د آنچه نارضايتي كاربران را از به پايان رسيدن 
زودهنگام حجم اينترنت فراهم كرده اس��ت، دانلود فايل هاي ويدئويي 
اس��ت كه حجم هاي بالايي دارند و آنها بايد به نحوي اين اس��تفاده را 
كنترل كنند. علاوه بر موارد گفته شده دلايل ديگري هم مي تواند براي 
زود تمام شدن حجم بسته هاي اينترنتي وجود داشته باشد. به طور مثال 
به روزرساني و فعاليت خودكار نرم افزارهاي نصب شده روي دستگاه هاي 
شما )گوشي و تبلت( در زمان اتصال به اينترنت، مي تواند يكي از دلايل 
زود تمام شدن حجم اينترنت باشد. در صورتي كه برنامه هاي نصب شده 
روي دستگاه ها براي حالت به روزرساني خودكار فعال شده باشد، بهتر 
اس��ت حالت خودكار آن لغو ش��ود تا بتوان هر زمان كه كاربر مايل بود 
اين فرايند به روزرساني را انجام دهد. همچنين استفاده از نرم افزارهاي 
مالتي مديا )مانند اينس��تاگرام و تلگرام( هم يكي از مواردي اس��ت كه 
حجم اينترنت زيادي مي طلبد. به دليل دانلود تصاوير و ويدئوهايي كه 
حجم هاي بيشتري در مقايسه با فايل هاي نوشتاري دارند، استفاده از اين 

نرم افزارها موجب بيشترشدن استفاده از حجم اينترنت مي شود.

۲۳ هزار هكتار زمين بااستفاده در شهرك هاي صنعتي وجود دارد

زمين خواري در قلب شهرك هاي صنعتي!
 تاكنون 47/5هزار هكتار زمين به دارندگان مجوز احداث شهرك هاي صنعتي واگذار شده اما فقط ۲4/5هزار هكتار بهره برداري شده 

و ۲۳ هزار هكتار بدون بهره برداري مانده كه از اين رقم تاكنون فقط ۳ درصد از اراضي خلع يد شده است

گره مسكن باز مي شود؟ اين مهم ترين سؤال حداقل يك 
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دهه اخير است كه با آمدوشلد دولت هاي مختلف نه تنها 
پاسخ داده نشده بلكه بعضاً به كوري اين گره نيز دامن زده 
شده است، به  طوري كه در دهه۹۰ به مدت پنج سال روند ساخت مسكن متوقف شد و 
در حالي كه كشور سلالانه به يك  ميليون و 5۰۰ هزار مسكن نياز داشلت، نهايتاً سالي  
هزارو5۰۰ مسكن ساخته شد و همين روند باعث انفجار قيمت مسكن در تهران شد. از 
طرفي وزارت مسكن كه متولي حل گره مسكن است، با ادغام حوزه راه و ترابري، بيشتر 
از قبلل فربه و بله عبارتي مسلكن به فراموشلي سلپرده شلد و وزراي بعلدي براي 
عملكردسازي نيز شده! از حوزه راه مايه مي گذاشتند! بنابراين زمزمه هاي تفكيك اين 
وزارتخانه عريض و طويل مطرح شد. حال خبر مي رسلد خانم وزير با چنين تفكيكي 

موافق است و مي شود اين نگاه را يك گام به جلو تعريف كرد. 
         

موافقت وزير »راه وشهرس��ازي« با تفكيك اين وزارت عريض  وطويل يك گام روبه جلو براي 
چنين امر مهمي است و اكنون خبر مي رسد خانم وزير در روز رأي اعتماد، به صورت ضمني و 
كلي مخالفتي با تفكيك نداشت و تفكيك را به نظر رئيس جمهور موكول كرد. رئيس جمهور 
نيز طبق روالي كه در پيش گرفته، گفته است »تفكيك بماند تا پس از كارشناسي دقيق، نظر 

دولت اخذ شود، اگر دولت موافق تفكيك باشد، اين موضوع راحت تر اجرا مي شود.«
صديف بدري، عضو كميسيون عمران مجلس به تسنيم گفته است: با توجه به ساختار اداري كشور 
شخص وزير و مس��ئول عالي آن دس��تگاه بايد همه كارها را خودش پيگيري كند. وسعت كاري 
وزارت راه و شهرسازي خيلي بالاست و شخص وزير واقعاً نمي تواند به امور برسد، نظر اكثر اعضاي 
كميسيون عمران تفكيك وزارت راه و شهرسازي است. ۲8تير۱۴۰۲ در مطلبي با عنوان »زمزمه 
تفكيك وزارت راه وشهرسازي در بهارستان« به اعلام آمادگي كميسيون عمران مجلس براي حل 
معضل مسكن با همكاري دولت چهاردهم اشاره كرديم و به نقل از حبيب قاسمي، نماينده مجلس 
شوراي اسلامي گفتيم به دليل اهميت بالاي موضوع مس��كن، در كميسيون عمران تلاش داريم 
وزارت راه و شهرسازي را به دو وزارتخانه تفكيك كنيم؛ يك وزارت مسكن و شهرسازي و يك وزارت 
راه و حمل ونقل جاده اي. اين تفكيك به دليل زيرساخت هاي كالبدي و نيروي انساني كه قبلًا وجود 
داشته است، هزينه جاري زيادي بر دولت تحميل نخواهد كرد. در جلسه اخير به اين نتيجه رسيديم 
كه با توجه به نياز ضروري امروز به افزايش افسارگسيخته قيمت مسكن و اجاره بها، تمام هم و غم 

وزارت مسكن و شهرسازي بايد به سمت تأمين مسكن و كنترل قيمت اجاره بها برود.

 يك نماينده مجلس: 
وزير راه وشهرسازي مخالف تفكيك اين وزارتخانه نيست

»تفكيكوزارتراهوشهرسازي«يكگامبهجلو

در طول دهه۹۰ بخش صنعت و توليد به دليل 
بروز تحريم هاي امريكا و ايام كرونا و قطعي 
برق در تابستان به شدت آسيب ديد و دچار 
ركود شلد. در همين ايام بيشلترين رانت و 
فساد در شلهرك هاي صنعتي اتفاق افتاد. 
زمين هاي بااستفاده در شهرك هاي صنعتي 
موضوعي اسلت كله باعث نگرانلي فعالان 
صنعتي آن هم در شرايط ركود اقتصادي است 
چراكه آنان معتقدند بنا بر طرح هاي توسعه 
 قرار بود ايلن زمين ها تبديل بله واحد هاي 
صنعتي- توليلدي شلوند، اما املروز تنها 
صندوقي بلراي افزايلش سلرمايه عده اي 
شلده اند كه تحت عنلوان سلرمايه گذار به 
ايلن حوزه سلرك كشليده اند. بله گزارش 
مركز پژوهش هلاي مجللس در حالي بيش 
از 47/5هلزار هكتلار زمين بله دارندگان 
صنعتلي  شلهرك هاي  احلداث  مجلوز 
واگذار شلده كه تاكنلون فقلط ۲4/5هزار 
هكتلار بهره بلرداري شلده و ۲۳ هلزار 
هكتلار بلدون بهره بلرداري مانده اسلت. 

         
 از ابت��داي تأس��يس ش��هرك ها، فع��الان 
صنعتي- توليدي به دنبال ايجاد فضاي مطمئن 
براي توس��عه توليدات خود بوده ان��د، از اين رو 
نيروي كار در شهرك ها حاضر شدند، اما به دليل 
فقر زيرساخت ادامه كار در اين بخش به آينده 

نامعلوم موكول شده است. 
متأس��فانه محلي كه بايد موتور محرك صنعت 
كشور باش��د بدون تأمين برق و آب، تلفن، گاز، 
راه و فاضلاب تنها نامي از شهرك هاي صنعتي 

را يدك مي كشد. 
تا زماني كه زير ساخت ها در شهرك هاي صنعتي 

فراهم نشود و از سوي ديگر ش��رايط واگذاري 
زمين هاي بلااستفاده در اين شهرك ها اصلاح 
نشود، هر اقدامي از سوي متوليان، به ايجاد دور 
باطل در اين بخش و م��وج رانت جديد تبديل 

مي شود. 
در ح��ال حاضر برخ��ي واحدهاي مس��تقر در 
شهرك هاي صنعتي كه دههاميليارد به بانك ها 
بدهي دارند، به دليل آماده نبودن زيرساخت ها 
و قطعي هاي مك��رر آب، ب��رق و گاز در فصول 

مختلف سال زياندهي دارند. 
واحد هاي زيادي در شهرك هاي صنعتي سراسر 
كشور تعطيلي را ترجيح داده اند و نمي خواهند 
تاوان بي ملاحظگي هاي دولت را با انباشت بدهي 
بپردازن��د. برخي ديگر از فعالان ش��هرك هاي 
صنعتي صرفاً زمين مورد نظرشان را خريداري 
كرده ان��د و ب��ا خريد و ف��روش زمي��ن در اين 
شهرك ها سود مي برند. بيش از يك دهه است 

اين روند ادامه دارد. 
زمين هاي بلااس��تفاده در شهرك هاي صنعتي 
موضوعي است كه باعث نگراني فعالان صنعتي 
آن هم در شرايط ركود فعلي اقتصاد شده است 
چراكه آنان معتقدند بنا بر طرح هاي توسعه قرار 
بود اين زمين ها تبدي��ل به واحد هاي صنعتي- 
توليدي ش��وند، اما امروز تنه��ا صندوقي براي 
افزايش س��رمايه عده اي ش��ده اس��ت كه تنها 
تحت عنوان س��رمايه گذار به اين حوزه سرك 

كشيده اند. 
   خريلد و فلروش زميلن شلهرك هاي 

صنعتي در فضاي كاماً امن 
يكي از ش��روط خري��د زمين هاي مس��تقر در 
ش��هرك هاي صنعتي اي��ن بود كه ط��ي زمان 
يادش��ده، خريداران بايد در اي��ن زمين ها كار 

س��اخت واحد صنعتي را آغاز و پ��س از اتمام 
اي��ن مرحله، وارد ف��از توليد ش��وند، اما برخي 
از خري��داران هنوز پس از ۱5س��ال زمين ها را 
به همان ش��كل در اين ش��هرك ها محفوظ و 
بلااس��تفاده باقي گذاش��ته اند و با گذشت اين 
سال ها و رشد ارزش زمين، تنها بر سرمايه هاي 
آنان افزوده شده است. اين موضوع بزرگ ترين 
لطمه را به بخ��ش تولي��د وارد كرده اس��ت و 

مسئولان نيز سكوت كرده اند. 
به گفته فعالان صنعتي، بايد هر چه س��ريع تر 
اين زمين ها تعيين تكليف شود؛ موضوعي كه از 
هر لحاظ قابل اهميت است. در اين بخش بايد 
هوشمندانه عمل شود چراكه اقتصاد با يك ركود 
تورمي عجيبي مواجه شده است. اين زمين ها 
بايد به افرادي واگذار شود كه با توجه به شرايط 
روز كشور شروع به كار كنند و بحث ارزش افزوده 

را به جريان بيندازند. 
بحث اش��تغال و تولي��د بايد ه��دف واگذاري 
زمين هاي شهرك هاي صنعتي به سرمايه گذار 
باشد نه اينكه دوباره تجربه افزايش سرمايه براي 
عده اي آن هم در شهرك هاي صنعتي كه جايي 

براي توليد و اشتغال است، تكرار شود. 
اين فعالان بخ��ش خصوصي معتقدن��د بايد با 
نگاه س��ودجويانه ع��ده اي در خري��د زمين در 
شهرك هاي صنعتي مقابله شود و اين موضوع 
مستلزم ورود و نظارت بيشتر وزارت صنعت به 
اين بحث است و اينكه از ايجاد هر گونه رانت و 
لابي در زمان واگذاري زمين ها جلوگيري شود. 
شهرك هاي صنعتي جاي لابي گران خريد زمين 
نيست چراكه اين زمين ها فقط به توليد كنندگان 
و صنعتگران اختصاص دارد و وزارت صمت بايد 
ماهي��ت آن را كاملًا حفظ كند، از س��وي ديگر 

وزارت صمت بايد زيرساخت ها در شهرك هاي 
صنعتي را ب��ه گونه اي فراهم كند كه مش��وقي 
براي حضور فعالان صنعتي در اين ش��هرك ها 
شود و ايجاد چنين شرايطي مي تواند راهي براي 
مسدودكردن ورود افراد فاقد صلاحيت به اين 

شهرك ها باشد. 
   زمين خواري ۲۳ هزار هكتاري 

در شهرك هاي صنعتي
با توجه ب��ه انحراف��ي كه در ماهي��ت وجودي 
ش��هرك هاي صنعت��ي ايج��اد ش��ده، مرك��ز 
پژوهش هاي مجلس در گزارشي وضعيت موجود 
شهرك هاي صنعتي را آسيب شناسي كرده است. 
اين گزارش نشان مي دهد از سال۱۳۹۳ تاكنون 
برخلاف ش��عارهايي كه متوليان شهرك هاي 
صنعتي در خصوص خلع يد زمين خواران در اين 
شهرك ها داده و رسانه اي كرده اند، فقط ۳ درصد 
زمين هاي در تصرف زمين خواران خلع يد شده 

است كه آماری چندان منطقي نيست. 
در حالي بي��ش از ۴۷/5هزار هكت��ار زمين به 
دارندگان مجوز احداث ش��هرك هاي صنعتي 
واگذار شده اس��ت كه تاكنون فقط ۲۴/5هزار 
هكتار بهره برداري شده و ۲۳ هزار هكتار بدون 
بهره برداري مانده كه از اي��ن رقم تاكنون فقط 

58هكتار خلع يد شده است. 
طبق گزارش بازوي نظارتي مجلس، ش��ركت 
ش��هرك هاي صنعت��ي اس����تاني ب��ا انعقاد 
قرارداد حق بهره ب��رداري از زمين با متقاضيان 
سرمايه گذاري در شهرك ها و نواحي صنعتي، 
نس��بت به واگذاري حق بهره ب��رداري اراضي 
به آنان اق��دام و پس از انجام تعهدات از س��وي 
طرف ه��اي قرارداد، مش��تمل بر اخ��ذ گواهي 
پايان كار س��اختماني، اخذ پروانه بهره برداري، 
تسويه حساب مالي و پرداخت قيمت منطقه اي 
ملك، عرصه را به نام آنان انتقال قطعي مي كند. 
يكي از مسائلي كه به عنوان چالش هاي جدي 
توس��عه ش��هرك هاي صنعتي مطرح اس��ت، 
اس��تفاده از زمين در ش��هرك هاي صنعتي با 
هدف سوداگري است؛ روندي كه باعث اختلال 
در روند سرمايه گذاري توليدي در شهرك هاي 

صنعتي شده است. 
از حدود ۶۷ هزار هكتار زمين قابل واگذاري در 
ش��هرك ها و نواحي صنعتي، حدود ۷۰ درصد 
جهت انجام فعاليت توليدي به متقاضيان واگذار 
شده است، اما از اين ميزان، تنها اندكي بيش از 
5۰ درصد يعني ۲۴ هزار هكتار- حدود ۳۶ درصد 
كل مساحت قابل واگذاري- در مسير توليد به 

بهره برداري رسيده است. 
آمار بالاي زمين هاي واگذارش��ده بهره برداري 
نش��ده نس��بت به كل زمين هاي واگذارشده، 
نشان از نارسايي هاي موجود در نظام واگذاري 
زمين در ش��هرك ها و نواحي صنعتي، سنجش 

صلاحيت و فرايند نظارتي آن دارد.
نمود ضعف در فرايند نظارتي اين موضوع است، 
از مجموع ۲۳ ه��زار هكتار زمين واگذارش��ده 
بهره برداري نش��ده، صرفاً 58 هكتار- كمتر از 
۳ درصد- از اراضي طي فرايند بازپس گيري در 
هيئت خلع يد، از كنت��رل متقاضيان غيرواقعي 

خارج شده است.
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